
Zápis
ze 5. jednání odborné komise Rady pro výzkum a vývoj

pro vědy �ivé přírody
(17. září 2003)

Termín: 17.9. 2003 od 13 hodin

Místo: Úřad vlády ČR, místnost č. 281

Jednání řídil: V. Hořej�í

Účast: členové odborné komise (OK), omluveni: M. Marek, K. Wichterle, M. Anděl,
B. O�ťádal.

V. Viklický, místopředseda RVV, P. Zuna, zpravodaj RVV, F. Hronek,
sekretariát RVV

Program:
1. Zahájení

2. Informace o schůzce předsedů a místopředsedů OK s předsednictvem RVV

3. Diskuse o dlouhodobých základních směrech a proporcích rozvoje VaV

4. Diskuse o způsobech hodnocení VaV a jeho výstupů.

K jednotlivým bodům programu

ad 2 � Informace o schůzce předsedů a místopředsedů OK s předsednictvem RVV ze dne

11.9. Zápis z této schůzky bude rozeslán v�em členům OK.

ad 3 - Diskuse o dlouhodobých základních směrech a proporcích rozvoje VaV (dále DZS)

P. Zuna, V. Viklický a F. Hronek nejprve částečně vyjasnili nejasnosti ohledně toho, co jsou
DZS a jak se li�í od tzv. střednědobých priorit VaV. Potvrdili, �e DZS, které předbě�ně
vytyčila na�e OK, jsou principiálně přijatelné. V dal�í diskusi bylo rozhodnuto, �e příslu�ní
členové komise vypracují (pokud tak ji� neučinili) nejpozději do pří�tí schůze OK (19.11.)
max. jednostránkové zdůvodnění DZS předbě�ně stanovených na červnové schůzi, resp.
navrhnou jejich změny (s patřičným zdůvodněním). Členové OK mohou a mají v této
zále�itosti konzultovat s libovolně �irokým okruhem jiných odborníků.

OK zastává názor, �e kromě těchto �tematických DZS� je zdaleka nejvýznamněj�ím DZS
výrazné zvý�ení kvality a efektivnosti na�eho VaV, které je neodmyslitelně spojeno se
zavedením účinného a objektivního systému hodnocení výzkumných institucí. Dal�ím
takovým opatřením strategického významu je zásadní změna v organizaci a řízení VaV
státními orgány (odstranění současné roztří�těnosti a zřízení ústředního zodpovědného
orgánu, nejlépe ministerstva). V tomto ohledu předkládá OK stanovisko, které je přílohou
tohoto zápisu.

Diskuse o případných změnách v základních proporcí financování tematických oblastí (hlavně
biologicko-chemické vs. fyzikálně-technické obory) bude v na�í OK prozatím pozastavena do
doby, kdy budou získány objektivněj�í podklady o situaci a jejím vývoji u nás a ve světě. OK
v�ak nadále zastává názor, �e tato otázka je plně legitimní a její nastolování nemů�e být
pova�ováno za ne�ádoucí pokus o nepřípustné zvýhodňování na�ich oborů oproti oborům
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fyzikálně-technickým. OK se domnívá, �e tato zále�itost má klíčovou strategickou důle�itost,
av�ak její ře�ení je mimořádně obtí�né, �demokratickými� mechanismy sotva dosa�itelné;
rozhodnutí je v zásadě politické povahy.

ad 4. - Diskuse o způsobech hodnocení VaV a jeho výstupů.

OK s uspokojením konstatuje, �e materiálu předlo�enému jejím předsedou Radě pro výzkum
a vývoj v červenci t.r. (�Návrh na zavedení systému hodnocení výsledků výzkumných
organizací�) se dostalo příznivého přijetí a �e názor RVV je v této oblasti ve shodě s jeho
principy.

OK znovu zdůrazňuje (tak, jak je uvedeno ve vý�e zmíněném �Návrhu na zavedení systému
hodnocení výsledků výzkumných organizací�, �e vyhodnocování výstupů výzkumných
organizací musí být zalo�eno na kvantifikovatelných údajích umo�ňujících vzájemné
srovnávání, musí být pravidelné (ka�doroční) a musí je profesionálně provádět specializované
malé pracovi�tě. V diskusi bylo zdůrazněno, �e při vyhodnocování publikačních výstupů
nesmí být prostě sčítány počty �impaktovaných publikací�, ale musí být kvantitativně vzata
v úvahu jejich kvalita (nějakým způsobem odvozená od impaktového faktoru příslu�ného
časopisu). Návrh mo�ného postupu je té� uveden ve vý�e zmíněném �Návrhu na zavedení
systému hodnocení výsledků výzkumných organizací�.

OK zdůrazňuje, �e si plně uvědomuje zásadní důle�itost hodnocení efektivnosti aplikovaného
výzkumu a vývoje, která samozřejmě není adekvátně posti�itelná publikačními výstupy,
nýbr� patenty, licencemi a konkrétními, finančně vyčíslitelnými realizacemi.

Výjezdního zasedání RVV na MU v Brně dne 31.10., které bude věnováno problematice
hodnocení VaV a jeho výstupů, se zúčastní dva zástupci na�í OK (předseda a místopředseda,
případné změny budou upřesněny).

V�ichni členové OK jsou vyzýváni, aby případné připomínky k problematice hodnocení VaV
a jeho výstupů posílali do 10.10. dr. Bla�kovi.

Zapsal: V. Hořej�í

Schválil: P.Hobza


